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Consell d’Estudis del Grau de Física 

Facultat de Física 

 
C. Martí i Franquès, 1 

 
08028 Barcelona 

 

 

ACTA DEL CONSELL D’ESTUDIS DE L’ENSENYAMENT DE FÍSICA 

 
Sessió ordinària: 2023-06 

Dia: 23 d’octubre de 2023 

Hora: 13h30 en segona convocatòria 

Lloc: Seminari 3.25 

 

ASSISTENTS 

 

Dr. FERRATER MARTORELL, Cèsar (Cap d’Estudis)  
Dra. VILÀ i ARBONÈS, Anna (Secretària) 
Dr. ALBALADEJO FUENTES, Vicente   
Dr. CASALDERREY SOLANA, Jorge   
Dra. FRAILE RODRÍGUEZ, Arantxa 
Dr. MALUENDA NIUBO, David   
Dr. PALASSINI, Matteo 
Dra. QUERALT CAPDEVILA, Pilar    
 
Dr. BOSCH ESTRADA, Josep (convidat)   

 
Sra. AGUDO ZAMORA, Irene 
Sr. GIL MORENTE, Alejandro 
Sr. JIMÉNEZ TORREJÓN, Sergio 
Sr. LÓPEZ GABARRÓ, Ignasi  
Sra. PRATS POCH, Clara 
 

S’han excusat d’assistir-hi 
 
Sra. LADERO i GÁLVEZ, Júlia 
 Dra. LÓPEZ HERMOSO, Rosario  
 

 
ORDRE DEL DIA 
 

1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior (ordinària de 25-07-2023) 
2. Informació del cap d'estudis 
3. Informació i aprovació del canvi en l'horari del grup T1 del primer semestre 

o 15:00 - 16:00 Química 
o 16:00 - 17:00 Càlcul d’Una Variable 

4. Afers de tràmit 
5. Precs i preguntes 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ I ACORDS 
 
1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior (ordinària de 25-07-2023). 
(S’adjunta l’acta) 
 
El cap d’estudis presenta l’acta de la darrera reunió ordinària, celebrada el 25 de juliol, sense llegir-la 
perquè tothom hi ha tingut accés. No se’n fan comentaris, i s’aprova com està. 
 

➔   S'aprova 
 
2. Informe del cap d’estudis. 

 
Degut a la pandèmia, s’han allargat els terminis de representació de col·lectiu de l’alumnat en aquest 
Consell d’Estudis, cosa que ha causat substitucions immediates, independents de la llista de suplents 
resultant de les darreres eleccions (on consten els senyors i senyora Pau Buchaca Martín, Daniel Eloi 
Perrella Benítez, Marc Del Alcázar Julià, Carles Roqué Greoles i Gemma Ricomà Martínez). En tot cas, cal 
documentar la llista de representants substituts juntament amb la justificació en el cas que s’hagin produït 
alteracions de la llista de suplents. Els/Les estudiants comenten que hi ha inconvenients objectius, com 
que el Sr. Del Alcázar ha acabat el grau i Sr. Roqué està d’Erasmus, amb la qual cosa no pot assistir a les 
reunions. Tanmateix, elaboraran un document per satisfer aquesta formalitat i que hi hagi constància 
oficial dels membres del Consell d’Estudis de Física. 
 
Pel que fa a l’inici del curs, hi ha hagut poques incidències durant els processos de preinscripció i matrícula, 
que s’han pogut resoldre sense massa complicació. 
 
S’ha rebut la planificació de les obres necessàries per fer la substitució de la cobertura exterior de l’aulari, 
que generaran pols i soroll i causaran inconvenients en la docència i en l’avaluació. Les afectacions 
començaran al novembre i està previst que acabin a l’agost 2024. El vicedegà acadèmic compararà el 
calendari d’obres amb el llistat d’aules i horaris, per tal de proposar canvis que puguin reduir les 
afectacions a les classes i sobretot als exàmens (potser redistribuint les aules d’examen, sense canviar dia 
i hora). Els presents li demanen que faci públic el calendari d’obres, i el cap d’estudis es compromet a fer-
ho quan sigui una mica més definitiu.  
 
A petició de 6 estudiants afectats per un examen, es va plantejar l’intercanvi de data d’avaluació de Física 
de l’Estat Sòlid (130 estudiants) i Mecànica Quàntica (50 estudiants) que, un cop començades les classes, 
es va veure que podia afectar molta gent. Els/Les estudiants comenten que devia produir-se algun error, 
perquè les dates d’examen aprovades pel Consell no coincidien amb les publicades al web. A més, 
demanen treballar sempre els calendaris d’exàmens en format de taula, perquè els resulta més clar i 
podran revisar aquests tipus d’errades de transcripció. El cap d’estudis contesta que va corregir l’errada, 
però que l’Excel és molt pràctic a l’hora d’introduir els canvis; així que en el debat segurament coexistiran 
les dues representacions. 
 
El cap d’estudis mostra el resum de les enquestes a l’alumnat sobre assignatures i professors. A Tardor 
(77 professors afectats), el 25.54 % dels ítems ha estat puntuat per sobre de 9/10, i el 4.55 % per sota de 
5/10. A Primavera (70 professors), el 19.29 % dels ítems tenen més de 9/10, i el 2.62 % menys de 5/10. A 
més, el cap d’estudis mostra la relació dels professors que tenen més de 9/10 en un mínim de 4/6 ítems 
(en groc per Tardor i en taronja per Primavera), la majoria professores. El Consell els dona l’enhorabona, 
però engega un debat per buscar la manera d’incidir en la conducta dels professors que repetidament 
reben males puntuacions. Es remarquen problemes objectius, com per exemple que determinats grups 
no facin tot el temari mentre altres amb els que comparteixen examen sí que el completen, o demandes 
massives de segona correcció d’examen que es resolen amb una altra revisió en presència del 
coordinador. L’alumnat demana una revisió de les enquestes, per preguntar més coses i valorar-les de 
diferent manera. El cap d’estudis els demana la proposta, i insisteix que cal actuar al primer símptoma 
parlant amb el professor, el coordinador i el cap d’estudis, en aquest ordre, amb queixes i dades concretes. 
Fins i tot el tutor (i en cas d’indolència d’aquest, el/la coordinador/a del Pla d’Acció Tutorial) pot orientar 
a l’estudiant sobre com actuar i a qui i com queixar-se. Tots admetem que el mecanisme d’avaluació de 
la docència no és perfecte, i ens proposem millorar-lo entre tots.  
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Arribats a aquest punt, es tracta el punt 3, perquè el Dr. Albadalejo ha de marxar i li interessa. Després es 
continua la conversa sobre les enquestes tal i com s’indica a continuació. 
 
Encara que sigui redundar en un tema ja tractat, els estudiants agraeixen aquest debat perquè no tenen 
clar de què poden queixar-se, a qui i com. Se’ls contesta que, amb respecte, poden queixar-se de tot: han 
de parlar-ne entre estudiants, per verificar que la qüestió és general, i si és el cas queixar-se. Demanen 
una llista d’òrgans a qui accedir en cas que alguna cosa no funcioni. I resumeixen els deures que s’imposen: 
fer una enquesta i una bústia anònima de comentaris sobre cada assignatura. Com que aquesta darrera 
opció pot posar problemes logístics o generar animadversions, es conclou que la figura de delegat de grup 
seria una bona solució.  
 
Com a darrer punt d’informacions, la revisió dels resultats acadèmics porta a una reflexió sobre la millor 
forma de presentar els resultats (Taxa d’èxit? Per convocatòria? ...). El cap d’estudis s’ofereix a presentar 
els resultats com el Consell consideri oportú. Per la seva banda, el Dr. Palassini es pregunta per què hi ha 
estudiants que matriculen assignatures del final del grau que després no cursen. En particular li preocupa 
l’abandonament massiu de Fenòmens Col·lectius i Transicions de Fase a primavera (semestre no natural), 
i es planteja si convertir la recomanació d’haver superat Física Estadística en un requisit potser ajudaria. 
 
 
3. Informació i aprovació del canvi en l'horari del grup T1 del primer semestre 

15:00 - 16:00 Química 
16:00 - 17:00 Càlcul d’Una Variable  

(https://www.ub.edu/portal/documents/6220229/18592568/1+tardor.pdf/0242219d-c890-cfc2-
82e6-f2be9aa53f1f) 

 
A proposta dels professors i després del mutu acord de tot el professorat implicat, els horaris de 1r 
semestre de Càlcul d’Una Variable i Química del grup T1 es van intercanviar, sota la condició que també 
anés bé a l’alumnat. Un cop consultat l’alumnat implicat, qui va confirmar que no hi havia inconvenient, 
les classes s’han estat fent d’acord amb aquesta permuta d’horaris sense més problemes. Tanmateix, com 
que els horaris s’han d’aprovar per Consell d’Estudis, ara es pregunta si hi ha inconvenients en aprovar-lo 
definitivament i oficialment. No n’hi ha, i per tant s’aprova. 
 

➔   S’aprova 
 
4. Afers de tràmit.  
 
No n’hi ha. 
 
5. Precs i preguntes.  
 
Els estudiants comenten algunes errades a la informació del web: 

• Mecànica Teòrica és de 3r i no de 4rt any com apareix al GR@D. 

• Estadística i Probabilitat al nostre horari apareixen intercanviades respecte el de Matemàtiques 
(que és el correcte). Només cal intercanviar-les al nostre horari del Mínor. 

• Els professors de cada grup no es van actualitzar fins després d’haver matriculat, cosa que va 
comportar sorpreses als estudiants que havien matriculat també en funció del professorat. 

Es tindran en compte tots aquests malfuncionaments, però cal ser comprensius perquè a principi de curs 
veníem de tenir molts canvis a Secretaria, part del personal s’hi trobava per primera vegada i no estava 
prou establert qui s’encarregava de cada cosa. En el futur, s’intentarà que la informació aparegui al web 
de forma ràpida i segura. 
 
També demanen l’actualització dels/de les representants de l’alumnat amb possibilitat d’enviar missatges 
al col·lectiu. El cap d’estudis es compromet a fer-ho. 
 
 
Havent-se tractat tots els punts de l’ordre del dia, el president aixeca la sessió a les 16h10 de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 

https://www.ub.edu/portal/documents/6220229/18592568/1+tardor.pdf/0242219d-c890-cfc2-82e6-f2be9aa53f1f
https://www.ub.edu/portal/documents/6220229/18592568/1+tardor.pdf/0242219d-c890-cfc2-82e6-f2be9aa53f1f
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La secretària Vistiplau del president 
 
 
 
 
Dra. Anna Vilà i Arbonès Dr. Cèsar Ferrater Martorell 

 


